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Z Zápis z jednání představenstva ČLK, 

konaného dne 25. 1. 2025 od 9:00 hodin v Domě lékařů v Praze 9 

 

Přítomni: MUDr. Kubek, MUDr. Přáda, MUDr. Aszalayová, MUDr. Dernerová, MUDr. 

Dobeš, MUDr. Doležal, MUDr. Dostalíková, MUDr. Dvorník, MUDr. 

Henčlová, MUDr. Jehlička, Ph.D., MUDr. Kubíček, MUDr. Lindovský, MBA, 

MUDr. Mach, MUDr. Mečl, MUDr. Němeček, MUDr. Sedláček, MUDr. 

Šťastný, PhD. 

Omluveni:     MUDr. Monhart, PhD., MUDr. Trnka, MUDr. Voleman. 

Přizváni: MUDr. Vedralová, Mgr. Valášek, MBA, MUDr. Sojka. 

  
 

Prezident Dr. Kubek přivítal přítomné členy představenstva a zahájil zasedání v 9:00 hodin. 

Přítomno 17 členů představenstva. Představenstvo je usnášeníschopné. 

 

 

1) Připomínky k minulému zápisu  

 

 

2) Licence 

 

Dr. Lindovský prezentoval problematické žádosti o licence, které představenstvo projednalo.     

 

 

3) Vnitřní činnost 

 

Informace o počtu nových členů ČLK 

    V prosinci 2024 bylo přijato celkem 45 lékařů: 

     z toho bylo    12   lékařů se státní příslušností SR, 

    11   lékařů s jinou státní příslušností, 

                 7   lékařů se slovenskou LF, 

     8   lékařů se zahraniční LF. 

V tomto období nebyla žádná žádost o přijetí posouzena jako pozdní vstup. 

 

   Za rok 2024 bylo přijato celkem 1 849 lékařů: 

    z toho bylo    403   lékařů se státní příslušností SR, 

                           293   lékařů s jinou státní příslušností  

                                    (z toho Ukrajina 205, Rusko 15, Bělorusko 13…), 

               146   lékařů se slovenskou LF, 

   210   lékařů se zahraniční LF  

            (z toho Ukrajina 195, Rusko 6, Bělorusko 2, Kazachstán 2…). 

V roce 2024 byla pouze 1 žádost o přijetí posouzena jako pozdní vstup. 

V roce 2024 požádalo celkem 200 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti. 

(anglický jazyk 132, německý jazyk 51, francouzský jazyk 15, španělský jazyk 4 ...) 

 

Za rok 2023 bylo přijato celkem 1 661 lékařů: 

     z toho bylo    332   lékařů se státní příslušností SR, 

                           198   lékařů s jinou státní příslušností  

                                     (z toho Ukrajina 101, Rusko 36, Bělorusko 16…), 

               142   lékařů se slovenskou LF, 
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   121   lékaři se zahraniční LF  

           (z toho Ukrajina 93, Rusko 11, Bělorusko 9…). 

V roce 2022 byly 4 žádostí o přijetí posouzeny jako pozdní vstup. 

V roce 2023 požádalo celkem 187 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti. 

(anglický jazyk 130, německý jazyk 49, francouzský jazyk 11...) 

 

Za rok 2022 bylo přijato celkem 1 560 lékařů: 

     z toho bylo    345   lékařů se státní příslušností SR, 

                           180   lékařů s jinou státní příslušností, 

               109   lékařů se slovenskou LF, 

   108   lékaři se zahraniční LF. 

V roce 2022 bylo 6 žádostí o přijetí posouzeno jako pozdní vstup. 

V roce 2022 požádalo celkem 183 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti. 

(anglický jazyk 115, německý jazyk 61, francouzský jazyk 10, španělský jazyk 4...) 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Informace o stavu financí ČLK 

   Na základě usnesení představenstva z listopadu 2020 zpracovala paní Lakvová za 

ekonomické oddělení informaci o stavu financí na účtu komory a o očekávaných příjmech a 

výdajích v prosinci 2024. 

Představenstvo bere informaci ekonomického oddělení ČLK na vědomí.  

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Etika a komunikace v medicíně - 14. konference ČLK - vyúčtování 

  V pořadí již 14. konference České lékařské komory z cyklu Etika a komunikace v medicíně 

tentokrát na téma „Bolest v medicíně“ se uskutečnila v sídle ČLK v Domě lékařů ve čtvrtek 

12.12.2024. I tentokrát byli hlavními organizátory konference Doc. MUDr. Petr Bartůněk, CSc. 

a zesnulý prof. PhDr. Radek Ptáček, Ph.D. Akce se uskutečnila v hybridní formě, tedy 

s možností prezenční účasti i s možností on line přístupu. U příležitosti konference vydává ČLK 

ve spolupráci s nakladatelstvím Grada stejnojmennou monografii. 

Náklady: 258 904,- Kč (z toho 114 656,- Kč monografie pro účastníky) 

Výnosy: 227 900,- Kč (pouze z účastnických poplatků) 

Výsledek: - 31 004 Kč 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 
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Časopis Tempus Medicorum – ekonomika vydávání v roce 2024 

 

Vyúčtování časopisu ČLK 1 – 12/2024 

 
 Náklady Výnosy Ztráta 

Leden        1 020 077 Kč 255 166 Kč - 764 911 Kč 

Únor        1 008 888 Kč 331 941 Kč - 676 947 Kč 

Březen        1 011 466 Kč 339 824 Kč - 671 642 Kč 

Duben 1 023 278 Kč 311 069 Kč - 712 209 Kč 

Květen 1 013 914 Kč 310 782 Kč - 703 132 Kč 

Červen 1 004 981 Kč 283 649 Kč - 721 332 Kč 
Červenec-Srpen 999 364 Kč 339 701 Kč - 659 663 Kč 

Září 1 009 029 Kč 426 814 Kč - 582 215 Kč 

Říjen 1 021 022 Kč 352 133 Kč - 668 889 Kč 

Listopad 1 105 526 Kč 391 384 Kč - 714 142 Kč 

Prosinec 1 085 667 Kč 300 736 Kč - 784 931 Kč 

Celkem 11 303 212 Kč 3 643 199 Kč - 7 660 013 Kč 

 

 

Všechny částky jsou včetně DPH. 

 

Vyúčtování Časopisu ČLK 1 – 12/2023 

 

 Náklady Výnosy Ztráta 

Leden 934 374 Kč 266 147 Kč - 668 227 Kč 

Únor 979 172 Kč 428 485 Kč - 550 687 Kč 

Březen 932 734 Kč 242 750 Kč - 689 984 Kč 

Duben 969 356 Kč 349 883 Kč - 619 473 Kč 

Květen 949 517 Kč 376 960 Kč - 563 557 Kč 

Červen 930 152 Kč 285 366 Kč - 644 786 Kč 
Červenec-Srpen 958 810 Kč 305 160 Kč - 653 650 Kč 

Září 954 321 Kč 478 091 Kč - 476 230 Kč 

Říjen 966 517 Kč 359 235 Kč - 607 282 Kč 

Listopad 972 113 Kč 391 699 Kč - 580 414 Kč 

Prosinec 966 202 Kč 525 937 Kč  - 440 265 Kč 

Celkem 10 504 268 Kč 4 009 713 Kč - 6 494 555 Kč 

Všechny částky jsou včetně DPH. 

 

  Vydáváním časopisu zajišťuje ČLK svoji ze zákona vyplývající informační povinnost vůči 

všem lékařům. Sjezd ČLK v listopadu 2012 uložil představenstvu, aby zajistilo vydávání 

časopisu Tempus Medicorum, a to jak v papírové, tak i v elektronické podobě, formou 

měsíčníku, tedy 11 vydání za rok, a aby zároveň zajistilo jeho rozeslání v papírové podobě 

všem členům ČLK, kteří tuto službu aktivně neodmítnou. Sjezd zároveň neschválil návrh, aby 

se na financování vydávání časopisu spolupodílela též jednotlivá OS ČLK. 

   Náklady na vydávání časopisu se v roce 2024 meziročně zvýšily o 798 944,- Kč.  

   Výnosy z vydávání časopisu se v roce 2024 meziročně snížily o 366 514,- Kč.  

   Vydávání časopisu musela ČLK v roce 2024 finančně podpořit částkou 7 660 013,- Kč, tedy 

částkou o 1 165 458,- Kč vyšší než v roce 2023. Při průměrném nákladu 53 300 výtisků to 

odpovídá částce 13,06 Kč na jeden výtisk za obsah, výrobu, tisk i distribuci. V roce 2023 
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vycházela cena jednoho výtisku časopisu pro ČLK 11,08 Kč. Za jeden výtisk časopisu tedy 

ČLK zaplatila v roce 2024 o 1,98 Kč více než v roce 2023. 

   Představenstvo diskutovalo o možnostech, jak podpořit elektronickou formu časopisu.  

Představenstvo bere informaci o ekonomice vydávání časopisu Tempus za rok 2024 na 

vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Vzdělávací a e-learningový portál ČLK 

   V listopadu 2024 uložilo představenstvo prezidentovi a viceprezidentovi ČLK, aby s 

podporou právní kanceláře ČLK vyjednali s firmou TME Solutions návrh smlouvy o další 

spolupráci za podmínek, které byly diskutovány a představenstvem odsouhlaseny. 

  Dr. Kubek v této věci informuje, že dosud neobdržel stanovisko firmy TME Solutions 

k návrhu smlouvy, který byl prostřednictvím právní kanceláře ČLK zaslán Ing. Šaškovi dne 

30.12.2024. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Novela Etického kodexu ČLK – návrh 

   Členové představenstva se seznámili s analýzou etických kodexů některých relevantních 

institucí provedenou právní kanceláří ČLK. 

Vysoké školy 

Etický kodex Univerzity Karlovy: „odmítá jakoukoliv formu sexuálního obtěžování“. 

1. LF UK – specificky nic 

Západočeská univerzita v Plzni: „v akademickém prostředí je zcela nepřípustné sexuální a 

genderově podmíněné obtěžování, tj. chování, které má sexuální povahu a jehož záměrem nebo 

důsledkem je snížení důstojnosti osoby a vytvoření zastrašujícího, nepřátelského, ponižujícího, 

pokořujícího nebo urážlivého prostředí, nebo které může být oprávněně vnímáno jako 

podmínka pro rozhodnutí ovlivňující výkon práv a povinností vyplývajících z právních vztahů. 

Jakýkoliv sexuální nátlak či vydírání, nevyžádaná a nepříjemná pozornost či uplatňování 

genderových stereotypů vůči ostatním zaměstnancům či studentům jsou považovány za 

nepřípustné. Je povinností každého jednotlivce takové chování, setká-li se s ním, ohlásit 

nadřízenému zaměstnanci, případně Etické komisi ZČU“. 

Masarykova univerzita Brno: „odmítá všechny formy obtěžování, šikany, vyhrožování, 

zneužívání, ponižování a diskriminace například na základě etnicity, náboženství, věku, 

pohlaví, genderu, sexuální orientace, politického přesvědčení či hendikepu.“ 

Komory 

Česká stomatologická komora - Etický kodex schválen v lednu 1994, ale na webu ČSK není  

Česká lékárnická komora - specificky nic 

Česká advokátní komora - specificky nic 

Ministerstva 

Ministerstvo zdravotnictví - Etický kodex zdravotnického pracovníka nelékařských oborů – 

Věstník 7/2004 – nic k tématu neobsahuje 
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Ministerstvo školství - Etický kodex učitele – „učitel si je vědom, že jakékoliv sexuální či 

erotické vztahy mezi učiteli a žáky jsou nepřípustné.“ 

Sport 

Národní sportovní agentura - kodex je zatím v přípravě, předběžné stanovisko: „Sexuální 

obtěžování, urážlivé chování, násilí psychického i fyzického rázu nebo šikana nemají mít ve 

sportu místo.“  

  Dr. Kubek navrhuje novelizaci SP-10 Etický kodex ČLK, která spočívá v doplnění:  

§ 3  Lékař a nemocný  

O odstavec (6) „Jakákoli forma sexuálního zneužívání či nátlaku ze strany lékaře je 

nepřípustná.“ 

§ 4 Vztahy mezi lékaři  

O odstavec (6) „Jakákoli forma sexuálního zneužívání či nátlaku ve vztazích mezi kolegy je 

nepřípustná.“ 

Návrh novely bude předán k posouzení Etické komisi ČLK. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

4) Jednání a informace   

 

Kompetence ČLK 

   Dne 20. 11. 2024 se otevřeným dopisem na prezidenta ČLK obrátila skupina poslankyň, které 

vyjádřily pochybnosti o správnosti postupu ČLK v souvislosti s medializovanou kauzou Dr. 

Cimického. Vesměs se jedná o členky Podvýboru pro problematiku domácího a sexuálního 

násilí, tedy o zákonodárce, kteří se podobnými tématy zabývají systematicky. 

   Dopis se sice týkal jednoho medializovaného případu lékaře, který sexuálně zneužíval 

pacientky, ale dotazy, které dopis obsahuje, je možno zobecnit na všechny potenciální případy 

sexuálního obtěžování a nátlaku ze strany lékaře. Dopis zároveň ukázal, že přinejmenším 

někteří zákonodárci mají zkreslenou představu o kompetencích ČLK. Totéž platí pro novináře. 

   Pro zlepšení efektivity výkonu profesního dohledu by ČLK potřebovala by rozšíření a 

posílení svých kompetencí.  

   Na základě žádosti prezidenta ČLK se dne 5.12.2024 v Poslanecké sněmovně uskutečnilo 

jednání, kterého se za ČLK spolu s MUDr. Kubkem účastnili předsedkyně revizní komise 

MUDr. Jana Vedralová, místopředsedkyně čestné rady MUDr. Lenka Doležalová, a právníci 

Mgr. Silvie Kunertová a JUDr. Jan Mach. Za zákonodárce pak Mgr. Ing. Taťána Malá (ANO) 

– předsedkyně Podvýboru pro problematiku domácího a sexuálního násilí, místopředsedkyně 

téhož podvýboru Ing. Barbora Urbanová (STAN) a členka Klára Kocmanová (Piráti) a členky 

Výboru pro zdravotnictví Mgr. Michaela Šebelová (STAN) a Mgr. Martina Ochodnická (TOP-

09). 

   Přítomné poslankyně byly nemile překvapeny tím, jak malé kompetence ve skutečnosti Česká 

lékařská komora má a jak omezená je tedy její možnost účinně chránit pacientky i zdravotnice.  

   ČLK slíbila připravit pro zákonodárce přehled legislativních návrhů, které by vedly k posílení 

jejích kompetencí a tím i větší akceschopnosti v podobných případech. Samozřejmě s vědomím, 

že tak závažné trestné činy, z jejichž páchání uznal, byť dosud nepravomocně, soud vinným 

doktora Cimického, bude muset vždy řešit v první řadě policie a další orgány činné v trestním 

řízení.  

   Prezident ČLK dále upozornil a problém rostoucího násilí vůči zdravotníkům, jejichž právní 

ochranu považuje komora na nedostatečnou. Navzdory slibům vládou schválená novela 
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trestního zákona větší ochranu zdravotníkům nezajišťuje. ČLK by ocenila pomoc zákonodárců, 

kteří mohou podávat při projednávání své pozměňovací návrhy.  

  Dne 13.1.2025 zaslal prezident ČLK právníky komory připravený návrh novelizace zákona, 

č. 220/1991 Sb., který upravuje činnost profesní lékařské samosprávy. Opakované žádosti o 

projednání těchto návrhů nebyly v minulosti politiky kladně reflektovány. 

  Jedná se zejména o ustanovení § 17 odstavec 8 návrhu novely zákona o komorách, které dává 

možnost okamžitě zakázat další výkon lékařského povolání v případech závažného porušení 

etiky či odbornosti, kde odvolání ani soudní přezkum by neměly odkladný účinek. Jde přesně 

o to, co je komoře vytýkáno, že nečiní, ač to podle platné právní úpravy činit nemůže. Přitom 

sami z vlastní iniciativy to marně navrhujeme již delší dobu. Důležitý je také návrh novely § 

18 odstavec 2 písmeno c) a d), aby právo dávat návrhy na kárná řízení i předběžná opatření 

měla (centrální) revizní komise komory. Podle stávající právní úpravy návrh na disciplinární 

řízení může dát jen revizní komise okresního sdružení komory. 

   Současně je vhodné novelizovat zákon o zdravotních službách. 

   Dr. Kubek jménem ČLK požádal poslankyně o další jednání, které by navázalo na schůzku 

z 5.12.2025. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

  
 

Jednání prezidentů profesních komor s předsedou Vlády ČR 

   Dr. Kubek informoval, že jménem prezidentů profesních komor zaslal 5.12.2024 předsedovi 

Vlády ČR prof. Fialovi žádost další pravidelné jednání za účasti dalších členů vlády. Jednání í 

by mělo navazovat jednání konané 16. 5. 2024 i na předchozí jednání, která se s obdobném 

formátu dosud uskutečnila. Profesní komory by i nadále rády zlepšovaly spolupráci s Českou 

republikou. Pravidelná jednání mohou být v případě dobré vůle z obou stran přínosná nejenom 

pro členy našich profesních komor, ale také pro ostatní občany České republiky. 

   Úřad vlády s jednáním počítá, ale pan premiér dosud žádný termín nenavrhnul. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Úhrady pro rok 2025 

   Zálohové platby 

   Dr. Kubek se 3.12.2024 obrátil na všechny zdravotní pojišťovny s dotazem, jak plánují 

nastavit předběžné úhrady pro ambulantní specialisty pro rok 2025. Úhradová vyhláška 

tentokrát pouze obecně říká, že měsíční předběžná úhrada se poskytne ve výši 1/12 

předpokládané úhrady, přičemž do její výše pojišťovna zahrne změny v rozsahu a struktuře 

poskytovaných hrazených služeb, včetně změny počtu bodů a počtu unikátních pojištěnců. 

Jedná se o zcela nejasný způsob určení zálohové platby, který nebyl projednán s poskytovateli 

a určení zálohové platby podle ministerstvem vymezených kritérií je zcela nereálné (objem a 

struktura péče, včetně počtu bodů a ošetřených pojištěnců, nemohou být dopředu známy). 

Zároveň však správně nastavené zálohové platby jsou klíčové pro finanční stabilitu smluvních 

poskytovatelů. Cílem ČLK je tedy najít takový způsob určení zálohové platby, který smluvním 

poskytovatelům nezpůsobí finanční problémy a současně jím bude nastavena zálohová platba, 
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která se bude co nejvíce blížit konečné úhradě, na kterou bude mít poskytovatel v rámci 

konečného vyúčtování nárok.  

   ČLK navrhuje ponechání předběžné měsíční úhrady pro rok 2025 ve výši dohodnuté pro rok 

2024 s možností jednání o jejím navýšení nebo snížení v případě dopředu známé změny 

struktury a/nebo objemu poskytované péče. Ve prospěch ponechání měsíční zálohové platby 

pro rok 2025 ve výši dohodnuté pro rok 2024 svědčí ministerstvem prezentovaný nulový 

meziročního nárůstu úhrad. Za zcela nevhodné ČLK považuje nastavení předběžné měsíční 

úhrady pro rok 2025 na úrovni 1/12 úhrady za rok 2023. 

Odpověď zaslaly zatím čtyři zdravotní pojišťovny: VZP ČR, ZPMV, OZP a ZPŠ. 

111 - VZP bude zálohové platby (předběžné měsíční úhrady) v roce 2025 proplácet ve výši 

jedné dvanáctiny 107 % úhrady v roce 2023.  

211 - ZPMV bude zálohové platby (předběžné měsíční úhrady) ambulantním specialistům 

v roce 2025 proplácet formou výkonové úhrady se základní hodnotou bodu. Jinými slovy, 

ZPMV bude poskytovatelům průběžně proplácet vykázané body se základní hodnotou bodu, 

přičemž tato platba bude mít charakter zálohové platby. Konečné vyúčtování těchto zálohových 

plateb bude provedeno v rámci celkového vyúčtování do konce května 2026.  

207 - OZP bude při určení výše měsíční zálohové platby pro rok 2025 porovnávat jednu 

dvanáctinu úhrady za rok 2023 s výší zálohové platby v roce 2024, přičemž poskytovateli 

poskytne měsíční zálohovou platbu v hodnotě, která vyjde z tohoto porovnání jako vyšší. 

Následně je OZP připravena o výši měsíční zálohové platby individuálně jednat po uplynutí 

prvního čtvrtletí roku 2025.  

209 - Zdravotní pojišťovna Škoda bude měsíční zálohové platby, stejně jako v minulých letech, 

hradit výkonovým způsobem s limitací celkové úhrady na URČ dle hodnoty PURO navýšené 

koeficientem navýšení dle úhradové vyhlášky, přičemž je připravena v případě potřeby 

překročení tohoto limitu s poskytovateli o navýšení zálohové platby individuálně jednat.  

 

   Úhradové dodatky 

  Dr. Kubek informoval, že 12.12.2024 požádal všechny pojišťovny, aby před zahájením 

rozesílání tzv. úhradových dodatků smluvním partnerům, konzultovaly jejich návrhy s ČLK a 

tím se předešlo zbytečným konfliktním situacím.  

   Návrhy úhradových dodatků pro rok 2025 ČLK zatím poskytla ČPZP, VZP, OZP a Zdravotní 

pojišťovna Škoda. Analýza návrhů dodatků bude zveřejněna na webu ČLK. 

 

 

   Diplomy CŽV 

  Seznam držitelů diplomu CŽV byl zaslán VZP a ČPZP. Ostatní zdravotní pojišťovny o tuto 

službu České lékařské komory neprojevily zájem. 

  Sekretariáty OS ČLK byly informovány o nutnosti vložení diplomu CŽV nejpozději dne 

7.1.2025. Po tomto datu může nový držitel diplomu ČZV informovat individuálně VZP.  

Aktuální seznam držitelů platných diplomů je v současnosti dostupný na webu VZP. Bude-li 

platnost diplomu CŽV končit v průběhu roku 2025, mohou držitelé ve lhůtě 30 dnů doložit VZP 

navazující diplom.  

 Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 
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Pomozme soukromým lékařům - Zachraňme ambulantní specialisty 

   ČLK vždy hájila právo kvalifikovaných lékařů vykonávat své povolání svobodně. Lékař. 

Pokles počtu soukromých lékařů tedy považuje ČLK za negativní trend.  

  Za uplynulých patnáct let se počet lékařů zaměstnanců zvýšil o 9 379, tedy o 38 %, počet 

soukromých lékařů však za stejné období klesl o 1 065, tedy o 8 %. Jestliže v roce 2008 

představovali soukromí lékaři 1/3 lékařského stavu, tak v současnosti jejich podíl klesl na 

pouhou 1/4.  

  Ambulantní specialisté jsou na tom v současnosti ze všech lékařů jednoznačně nejhůř. Do 

značné míry si za to mohou sami, protože se nedokázali sjednotit a své profesní zájmy důsledně 

hájit. V segmentu AS se dohodovacího řízení účastní desítky vesměs nepočetných sdružení, ze 

kterých si pojišťovny vrásky nedělají. Stačí někomu o halíř zvýšit hodnotu bodu a již tato 

skupinka ochotně podráží nohy ostatním kolegům. 

  Zatím co platy a mzdy v nemocnicích díky tlaku odborů podporovaných ČLK rostou a 

pracovní podmínky se zejména pro mladé lékaře a lékařky zlepšují, tak ekonomická 

profitabilita soukromých lékařských praxí klesá a tím se snižuje atraktivita soukromého 

podnikání. Nárůst úhrad zaostává za mírou inflace a možnosti příjmů mimo systém veřejného 

zdravotního pojištění zůstávají pro většinu soukromých lékařů v politiky nastaveném prvním 

prostředí velmi limitované. Svoji roli sehrává rovněž postupující feminizace, kdy část lékařek 

preferuje zkrácené pracovní úvazky a jistotu zaměstnaneckého poměru.     

   Vedle ekonomického tlaku zůstává dalším problémem to, že současný systém specializačního 

vzdělávání ambulantním specialistům na rozdíl od praktických lékařů fakticky znemožňuje 

vychovávat si své nástupce. 

     ČLK uspořádala ve svém sídle v Domě lékařů ve středu 23.10.2024 vzdělávací konferenci, 

na které upozornila na rizika ministerského návrhu úhradové vyhlášky pro soukromé lékaře. 

Konference byla veřejná s účastí novinářů a vystoupili na ní mimo jiné: MUDr. Milan Kubek 

– prezident ČLK, Mgr. MUDr. Dagmar Záleská – právník specialista na úhrady a regulace, 

MUDr. Tomáš Hauer  - ambulantní specialista 

   Delegáti listopadového sjezdu směrem k ambulantním lékařům a jejich ekonomické situaci 

přijali usnesení: „ČLK upozorňuje na negativní trend klesajícího počtu soukromých lékařů. 

Jednou z hlavních příčin je klesající ekonomická rentabilita provozování soukromých 

lékařských praxí. Nejpostiženější skupinou jsou ambulantní specialisté, kteří jsou dlouhodobě 

mimo zájem politiků. ČLK vyhlašuje dlouhodobou kampaň s cílem zachránit ambulantní 

specializovanou péči poskytovanou soukromými lékaři. 

Sjezd vyzývá soukromé lékaře, aby podpořili snahu své profesní lékařské samosprávy o zlepšení 

ekonomických podmínek soukromých lékařů tím, že udělí plnou moc k svému zastupování v 

dohodovacích řízeních ČLK-o.s., jejímž prostřednictvím komora oprávněné zájmy svých členů 

hájí.“ 

   Formuláře pro udělení plné moci ČLK svým členům opakovaně distribuuje emaily a jsou k 

dispozici nejenom na webu komory   www.lkcr.cz   ale též v časopise Tempus.  

   Ke dni 23.1.2025 obdržela ČLK-o.s. v rámci letošní výzvy následující počty plných mocí: 

Ambulantní specialisté                424 

Praktičtí lékaři                             184 

Ambulantní gynekologie               33 

Komplement                                  16 

Formulář plné moci je k dispozici na webu komory – www.lkcr.cz  

Originál vyplněného a podepsaného formuláře je třeba zasílat poštou na adresu ČLK, případně 

e-mailem, tomto případě musí být opatřený elektronickým podpisem, nebo datovou schránkou. 

Při udělování plné moci je třeba respektovat zejména tato dvě pravidla: 

1. Nově udělená plná moc automaticky ruší platnost všech zplnomocnění dříve udělených. 

Rozhoduje datum na formuláři napsané. 

http://www.lkcr.cz/
http://www.lkcr.cz/
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2. Pokud jsou plné moci se shodným datem uděleny více subjektům, pak neplatí ani jedna 

z nich. 

  Dne 16.1.2025 pořádala ČLK webinář zaměřený na praktické rady ambulantním specialistům 

„Jak přežít úhradovou vyhlášku“. Seminář, na kterém vystupovali Mgr. MUDr. Dagmar 

Záleská, MUDr. Tomáš Hauer  a prezident ČLK Dr. Kubek, v přímém přenosu sledovalo více 

než 500 soukromých lékařů a lékařek. Další užitečné informace a rady, jak přežít úhradovou 

vyhlášku ministra Válka, budou publikovány v únorovém čísle časopisu Tempus. 

  Zásadní upozornění pro ambulantní specialisty: 

Seznam zdravotních výkonů platný od 1.1.2025 zohledňuje valorizaci ceny práce nositelů 

výkonů, kterou prosadila komora. U všech výkonů se výrazně zvýšila jejich bodová hodnota. 

To je právě výsledek práce ČLK, která valorizaci ceny práce prosadila. Bohužel tento úspěch 

do značné míry anuluje Válkova úhradová vyhláška, která snižuje hodnoty bodu, a to ještě navíc 

v souladu s návrhy Sdružení ambulantních specialistů (SAS) diferencovaným způsobem.  

   ČLK vyjednala zvýšení ceny práce pro všechny, ze kterého mohli profitovat všichni, zejména 

ty odbornosti, které jsou tradičně nejvíce podhodnocené (např. interna…). Kvůli ministerské 

vyhlášce však úhrady neporostou a někteří ambulantní specialisté si kvůli diferencované a 

snižující se hodnotě bodu dokonce pohorší.  

   Nápravě historických nespravedlností, kdy praxe lékařů těch odborností, které nemají 

možnost provádět přístrojová vyšetření a výkony, doslova živoří, zabránila aktivita Sdružení 

ambulantních specialistů, která tyto nespravedlnosti diferencovanou hodnotou bodu zafixovala.  

   V dohodovacím řízení o úhradách pro rok 2026 se bude ČLK snažit prosadit zvýšení úhrad 

pro všechny skupiny soukromých lékařů. Pro ambulantní specialisty pak navíc zásadní změny 

v systému úhrad a regulací.  

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Dohodovací řízení o úhradách pro rok 2026 

   Mz svolává na 30.1.2025 zahajovací jednání Dohodovacího řízení pro rok 2026. Účastnit se 

mají pouze koordinátoři segmentů.  

  Prezident ČLK opakovaně vyzval soukromé lékaře, aby udělili plnou moc k zastupování 

ČLK-o.s., jehož prostřednictvím komora zájmy soukromých lékařů hájí. Formulář k udělení 

plné moci spolu s vysvětlujícím textem byl rovněž otištěn v časopise Tempus. 

   Dr. Kubek navrhuje, složení vyjednávacího týmu komory. 

- Ambulantní specialisté: ČLK-o.s. budou zastupovat Dr. Kubek, Dr. Aszalayová, Dr. Dvorník, 

Dr. Hauer 

- Praktičtí lékaři: ČLK-o.s. budou zastupovat Dr. Lindovský, Dr. Němeček 

- Ambulantní gynekologové: ČLK-o.s. bude zastupovat Dr. Henčlová  

- Komplement: ČLK-o.s. bude zastupovat Dr. Musil 

Hlavní poradce MUDr. Mgr. Dagmar Záleská. 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 
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Plán zrušit výběrová řízení – novela zákona č. 48/1997 Sb. 

   Dne 30.10.2024 schválila vláda novelu zákona č. 48/1997 Sb., o veřejném zdravotním 

pojištění, která ruší výběrová řízení před uzavřením smluv o poskytování a úhradě hrazených 

služeb s výjimkou jednodenní nebo lůžkové péče.  

   Sjezd ČLK přijal usnesení, že „ČLK zásadně nesouhlasí se zrušením výběrových řízení před 

uzavřením smlouvy se zdravotními pojišťovnami v případě ambulantních poskytovatelů 

zdravotních služeb. Návrh podpořený Ministerstvem zdravotnictví otevírá prostor pro uplatnění 

svévole, libovůle a protekcionismu. Navržená novela má také jednoznačně prokorupční 

charakter. Výběrová řízení mají v případě ambulantních poskytovatelů zdravotních služeb svou 

významnou funkci. Je třeba zachovat při výběru smluvních poskytovatelů vliv profesních komor 

i odborných společností či jiných odborníků v daných oborech tak, jak je tomu dosud.“ 

   Vládou schválená novela představuje závažný zásah do kompetencí zejména okresních 

sdružení ČLK. A i když stávající výběrová řízení rozhodně nejsou dokonalá, není to přece 

dostatečný důvod pro to, aby byla zrušena.  

   Zrušení výběrových řízení představuje rovněž závažný zásah do kompetencí krajů, a tak i 

když část hejtmanů v létě s návrhem údajně souhlasila, je třeba o problému diskutovat s nově 

zvolenými hejtmany. 

   Poslanecká sněmovna návrh schválila v tzv. prvním čtení. Při dalším projednávání podává 

předseda OS ČLK Olomouc poslanec Dr. Brázdil pozměňovací návrh vyjadřující stanovisko 

ČLK. ČLK bude dále vyjednávat podporu pro tento návrh  

Představenstvo bere informace na vědomí. 

 Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

   

 

Vyhláška o zdravotnické dokumentaci 

   Vyhláška č. 444/2024 Sb., o zdravotnické dokumentaci, přináší oproti dosavadní vyhlášce č. 

98/2012 Sb. zejména tyto změny: 

Pacientský souhrn 

Příloha č. 2 - Pacientský souhrn je podle § 56a odst. 1 zákona o zdravotních službách 

dobrovolná aktivita poskytovatele, spočívající v tom, že jde o elektronicky vedenou 

samostatnou část zdravotnické dokumentace vedené o pacientovi, ve kterém se zaznamenávají 

základní údaje vedené ve zdravotnické dokumentaci o zdravotním stavu pacienta a jemu 

poskytnutých zdravotních službách. Tuto elektronickou část dokumentace předává v 

zakódované podobě Národnímu kontaktnímu místu a může z něj pak prostřednictvím 

Národního kontaktního místa čerpat jiný poskytovatel zdravotních služeb. Klíčové je, že zákon 

dává prostor samostatnému poskytovateli, zda se rozhodne pacientský souhrn vést či nikoliv, 

vše je na bázi dobrovolnosti. Nerozšiřuje se tím tedy okruh povinností, které zákon a vyhláška 

na lékaře klade. 

Držení řidičského či zbrojního průkazu 

Součástí zdravotnické dokumentace je nově povinně údaj o tom, zda je pacient držitelem 

řidičského či zbrojního průkazu. Dosud lékaři neměli povinnost tyto informace zjišťovat, nyní 

již ano. 

Skartace 

Postup při skartaci zdravotnické dokumentace se nemění – pověřený zdravotnický pracovník 

poskytovatele posoudí u zdravotnické dokumentace, u níž uplynula skartační lhůta, co lze 

skartovat a co je vhodné dále uchovávat. Z dokumentace určené ke skartaci je potřeba udělat 

její soupis a následně je potřeba dokumentaci zničit – jakkoliv, klidně i svépomocí, není dána 
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povinnost využít služeb skartační firmy. Drobná změna nastává v tom, že nová vyhláška už 

nestanoví náležitosti zmíněného soupisu zdravotnické dokumentace. Uvádí skutečně pouze 

slovo „soupis“ a dodatek, že soupis může obsahovat osobní údaje pacienta. Dosud tyto údaje 

obsahovat musel. Soupis by tedy měl být minimálně v podobě jmen pacientů, jejichž 

dokumentace skartována (+ kdo skartaci provedl + datum). Právníci ČLK doporučuji dodat 

alespoň ještě rodné číslo či datum narození, aby v budoucnu nedošlo k případnému 

nedorozumění z důvodu shody jmen. 

Minimální doba uchování zdravotnické dokumentace registrujících poskytovatelů v oboru 

gynekologie a porodnictví a v oboru zubní lékařství je 5 let od přeregistrace pacienta k jinému 

poskytovateli nebo od úmrtí pacienta. U praktických lékařů a PLDD zůstává doba 10 let. V 

dosavadní vyhlášce byla pro všechny poskytovatele primární péče jednotná lhůta 10 let. 

   Dr. Němeček doplnil informace prezidenta ČLK, že v obsahu a náležitostmi zdravotnické  

dokumentace se mimo jiné upřesňuje pojem pohlaví a to tak, že pohlavím je pohlaví určené při 

narození, a dále kromě údajů o řidičském a zbrojním průkazu také údaje o vykonávání 

epidemiologických činností a dále například údaj o tom, že je pacient osoba se zdravotním 

postižením, a údaj o informaci o užívání návykových látek a provedení krátké intervence o 

škodlivosti návykových látek. Stran zálohování se uvádí, že pokud je-li vedena zdravotnická 

dokumentace v elektronické podobě, musí být bezpečnostní kopie dat nejméně 1x denně, pokud 

daný den došlo v informačním systému ke změně, a to na jiné technické prostředky než na 

kterých jsou originální data. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Preskripce pro vlastní potřebu 

   Dr. Kubek 16.12.2024 požádal všechny zdravotní pojišťovny o z výšení limitů pro preskripci 

pro vlastní potřebu, které by zohlednily nárůst cen léků.  

   Dne 15.1.2024 VZP dopisem náměstka ředitele pro zdravotní péči Mgr. Bodnára 

informovala, že pro cca 6 200 lékařů, se kterými má uzavřenu příslušnou smlouvu, limit 

navyšuje z 10 na 15 tisíc Kč za kalendářní rok.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Zastoupení ČLK ve Vzdělávací radě Mz 

   ČLK klade velký důraz na vzdělávání lékařů a současný stav specializačního vzdělávání 

hodnotí kriticky zejména z toho důvodu, že specializační vzdělávání dostatečně nereaguje na 

výzvy vyplývající z nepříznivého demografického vývoje, ani na problém nedostupnosti 

lékařské péče v řadě regionů. Delegáti listopadového sjezdu ČLK tento názor vyjádřili tímto 

usnesením: 

„ČLK hodnotí dosavadní změny ve specializačním vzdělávání lékařů jako pouze kosmetické. 

Nevedou totiž ke zvýšení dostupnosti vzdělávání, a tím i práce mladých lékařů v regionech, 

neumožňují ambulantním specialistům podílet se na vzdělávání, a tak si vychovávat své 
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nástupce. Nevedou k usnadnění vzájemné zastupitelnosti lékařů, a tím k mírnění jejich 

nedostatku.“ 

   ČLK má zájem na tom, aby ji v orgánech, které o specializačním vzdělávání spolurozhodují, 

zastupovali funkcionáři s dostatečným mandátem, tedy prezident a viceprezident. Z toho 

důvodu požádal Dr. Kubek 25.11.2024 Mz Válka, aby byl jako prezident ČLK znovu jmenován 

členem Vzdělávací rady Mz ČR, kde své místo v roce 2023 přepustil tehdejšímu předsedovi 

SML-ČLK a současnému viceprezidentovi ČLK Dr. Přádovi. A to i v případě, že pan ministr 

neuzná za možné současný počet zástupců ČLK navýšit nad zákonem stanovené dva členy. 

Vzhledem k tomu, že ve standardní 30denní lhůtě žádná odpověď z Mz nepřišla, zopakoval 

prezident svoji žádost dne 14.1.2025.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17 hlasujících: 

pro:   7 

proti :   6 

zdržel :  4   Představenstvo informaci na vědomí nevzalo 

 

 

5) Zahraniční činnost 

 

Slovensko 

   Dr. Kubek tlumočil informace od předsedy Lekárského odborového združenia (LOZ)  Dr. 

Petera Visolajského, jehož článek vyšel v časopise Tempus. 

   Lékařské odborové sdružení (LOZ) organizovalo poprvé protestní akci formou výpovědí 

z pracovního poměru v roce 2011. Podařilo se jim vybojovat speciální zákon, který navázal 

minimální mzdy lékařů na průměrnou mzdu ve SR. Dalšími cíli bylo zastavení transformace 

nemocnic na akciové společnosti, zvedení DRG plateb a dodržování zákoníku práce. 

   Podruhé organizoval LOZ protest formou výpovědí z pracovního poměru v roce 2022. 

Podařilo se jim prosadit pro lékaře bez atestace 1,5násobek a pro atestované lékaře 2,5násobek 

průměrné mzdy s tím, že jim současně poroste plat každým rokem o další 0,25násobek 

průměrné mzdy, a to až do maximální výše dosažené po 20 letech praxe. Dalšími požadavky 

bylo zvýšení platů zdravotních sester, výstavba Národní nemocnice, reforma postgraduálního 

vzdělávání, podpora lékařských fakult, osvobození lékařského vzdělávání od daňové povinnosti 

a oprava tzv. reformy nemocnic. 

   V roce 2024 ministerstvo zdravotnictví přestalo závazky vyplývající z dohody z roku 2022 

plnit a některé změny dokonce zrušilo. V září 2024 vláda jako součást úsporných opatření 

vyhlásila snížení platových koeficientů pro lékaře tak, aby nárůst jejich platů byl v roce 2025 

pouhá 3%. Zároveň vyhlásila záměr transformovat i zbývající státní nemocnice na akciové 

společnosti. LOZ reagoval sběrem výpovědí z přesčasové práce. Na to vláda nabídla zvýšení 

platů pro lékaře místo o 3% o 6%. Podle dohody z roku 2022 však měl být nárůst platů lékařů 

9,6%. Ostatním zdravotníkům měly růst platy dle původní dohody. I když 2 200 lékařů, kteří 

podali výpovědi v roce 2022, mělo garantováno dohodnutý nárůst platů přímo ve svých 

smlouvách, vyhodnotilo vedení LOZ situaci tak, že ústup z původní dohody by byl nebezpečný 

precedens do budoucna. LOZ sesbíral do konce října od lékařů 3 400 výpovědí z pracovního 

poměru. Vláda SR v té době odmítala s lékaři jednat a naopak přijala zákon, který lékařům 

přikazoval pracovat i po uplynutí výpovědní lhůty. Tento zákon byl pravděpodobně v rozporu 

s ústavou. Na základě další výzvy LOZ v reakci na tuto zvůli několik tisíc lékařů vypovědělo 

souhlasy s přesčasovou prací. Teprve v této chvíli začala vláda seriózně jednat a dne 20.12.2024 

byla podepsána dohoda, na jejímž základě lékaři stáhli své výpovědi formou dodatků 

k pracovním smlouvám, podle nichž pokud vláda nepřijme dojednané zákony, tak jim 

28.2.2025 končí pracovní smlouvy a 3 300 lékařů z nemocnic odchází. Zákon o „nucené práci“ 
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lékařů má zrušit parlament na začátku února 2025. Pro kontrolu plnění závazků z roku 2022 

bude zřízena komise pod kontrolou předsedy vlády. Lékaři, kteří podali výpovědi z pracovního 

poměru se do práce od 1.1.2025 vrátili již s novými smlouvami a mají tedy vyšší mzdy než ti, 

kdo výpovědi nepodali a musí si počkat až na změnu zákona. 

   Slovenští lékaři prokázali, že pokud jsou doktoři jednotní, tak jejich tlaku žádná politická 

reprezentace udolat nedokáže.  

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

6) VR ČLK 

 

Dr. Přáda informoval o zasedání VR ČLK dne 16.1.2025. 

 

 

7) Různé 

 

Představenstvo projednalo žádost Dr. Mrozka o posouzení oprávněnosti jeho výkazů náhrady 

ztráty času a cestovních příkazů za listopad a prosinec 2024. Představenstvo konstatovalo, že 

výklad pravidel pro toto vykazování není v současnosti jednoznačný a požádalo o zpřesnění 

těchto pravidel Revizní komisi ČLK a současně ji žádá o vyslovení stanoviska k žádosti Dr. 

Mrozka. Toto stanovisko bude předmětem jednání některého z následujících zasedání 

představenstva. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  1     Návrh byl přijat. 

 

BF 24 

Dr. Jehlička informoval o tiskové konferenci, které se účastnil na Mz. Na této tiskové 

konferenci bylo 23.1.2025 novinářům prezentováno zahájení pilotní fáze akce BF 24, kterou 

iniciovala ČLK jako projekt s cílem přispět ke snížení prevalence dětské obezity. 

 

 

Zasedání představenstva bylo ukončeno v 14 hodin. 

 

 

Příští zasedání představenstva se uskuteční v sobotu 1.3.2025 od 9:00 hodin v sídle ČLK 

v Domě lékařů v Praze 9. 

 

 

 

Zapsala: Hanka Matějková 

 

 

Schválil: MUDr. Milan Kubek - prezident ČLK 


